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 المستخلص
 

تناول هذا البحث دراسة ابعاد المنعطفات النهرية لنهر دجلة  وقياسات تلك الابعاد من خلال المقارنة 
الصرافية ( اذ يقترب النهر  -( ما بين جسري ) المثنى 2022-2000-1980بين مراحل السنوات )

شاط عملية في مرحلة النضج المبكرة , يظهر تباين القياسات في المنعطفات بين مدة واخرى بسبب ن
التعرية والارساب خلال تلك المراحل الزمنية مما ادى الى وجود تغير مورفومتري في معيار نسبة 
التعرج وزياد في نشاط عملية )النحت( للمنعطفات تختلف من حيث اتساعها وبعدها عن ضفاف النهر 

الذي اوضح  Whiltesellكما وتم قياس معيار تناظر الالتواءات والمنعطفات النهرية باستخدام معادلة 

نشاط عملية النحت وتراجع الضفاف اضافة الى قياس معيار المدى واتجاهه ومعرفة الاتجاه ودرجة 
الانحراف وذلك من خلال قياس المسافة المستقيمة بين المنعطف وبين منتصف طول الانعطاف حيث 

ر من اتجاهه نحو الجنوبي تبين ان مجرى النهر في منطقة الدراسة يتجه نحو الشمالي الشرقي اكث
الغربي ويرتبط ذلك بطبيعة جيولوجية منطقة الدراسة ووضعها الطبوغرافي وطبيعة انحدار السطح , 

 اضافة الى سرعة التيار الذي يحدد نشاط العمليات الجيومورفولوجية منها )النحت والارساب(.
 الصرافية(-ثنىموفومترية المنعطفات  , نهر دجلة , جسري )الم الكلمات الدالة:

 
Abstract 

     This research deals with the study of the dimensions of the river bends 

of the Tigris River and the measurements of those dimensions by 

comparing the stages of the years (1980-2000-2022) between the two 

bridges (Al-Muthanna - Al-Sarafia) as the river approaches in the early 

stage of maturity.  The activity of the process of erosion and sedimentation 

during those time stages, which led to a morphometric change in the 

criterion of meandering ratio and an increase in the activity of the process 

(sculpting) of the turns that differ in terms of their breadth and distance 

from the banks of the river.  The banks retreated, in addition to measuring 

the criterion of range and direction, knowing the direction and the degree 

of deviation, by measuring the straight distance between the bend and the 

middle of the length of the bend.  And the nature of the slope of the surface, 

in addition to the speed of the current, which determines the activity of 

geomorphological processes, including (sculpting and sedimentation). 

Keywords: morphometric curves, Tigris River, bridge (Muthanna – 

Sarafiya) 
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